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Inleiding 
 
In totaal 192 landen en 50 internationale organisaties 
komen dit jaar samen op de wereldexpo in Shanghai. 
Deze vindt plaats van 1 mei t/m 30 oktober 2010. Men 
verwacht 70 miljoen bezoekers, waarvan er minimaal 3 ½ 
miljoen het Nederlandse paviljoen zullen bezoeken. Ruim 
5 weken na de opening stond de teller van het aantal 
bezoekers aan het Nederlandse paviljoen op 7 juni jl. op 
1.376.986. En daarmee staat het Nederlandse paviljoen 
in de top 5 van meest bezochte paviljoens. 
Gemeente en Provincie Utrecht organiseerden van 23 
t/m 30 mei de Holland Knowledge inc. dagen op de 
wereldtentoonstelling in Shanghai.  
Binnen het overkoepelende thema van de wereldexpo 
'Better City, Better Life' kiest Utrecht ervoor zich met de 
thema's kennis, gaming en duurzaamheid te profileren. 
Utrecht vertrekt met de beste kennisintensieve bedrijven, 
onderwijsinstellingen en gaming-bedrijven van stad en 
regio naar Shanghai om zich te daar te presenteren, 
kennis en ervaring uit te wisselen en gelijksoortige 
Chinese bedrijven en instellingen te ontmoeten. Dit alles 
vindt plaats in de  de viplounge van het Nederlandse 
paviljoen: "Happy Street" (van John Körmeling). Hierna 
volgt een verslag. 
 
Eerst blikken we even terug en kijken welke nationale 
doelstellingen, samenwerking en besluitvorming er vooraf 
ging aan de Utrechtse presentatie in Shanghai.   
 
Daarna bespreken we kort het plan van aanpak van 
Utrecht, waarbij we ons voornamelijk richten op de 
uitgangspunten en doelen van het Utrechtse project 
Holland Knowledge inc. 
 
We bespreken kort het uiteindelijke programma en geven 
een overzicht van de deelnemende partijen, bedrijven en 
instellingen. De aanvullende bedrijfsbezoeken en het 
culturele programma komen hier ook aan bod. 
 
Ook onze PR en communicatie aanpak lichten we kort 
toe, alvorens een overzicht te geven van de behaalde 
resultaten en opbrengsten. 
 
Tot slot komen de belangrijkste leerpunten aan bod en 
geven we aanbevelingen voor de toekomst. 
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1. Wat eraan vooraf ging 
 
 
Utrecht bij de H8 aan tafel 
Utrecht neemt deel aan de Wereldexpo te Shanghai in 
H8 verband (G4 en provincies).  Deze partijen worden 
door het Holland Business Promotion Office (HBPO) 
gecoördineerd. Alle partijen dragen bij aan de promotie 
van Nederland. Zij sponsoren het Nederlandse paviljoen 
"Happy Street" en krijgen zo beschikking over een aantal 
dagen in de viplounge van het paviljoen, inclusief 
catering en  toegangskaartjes. Gemeente en Provincie 
Utrecht besluiten in een vroeg stadium dit project nauw 
samen op te pakken. 
 
De doelstelling van de wereldexpo in Shanghai wordt 
door de Economische Voorlichtingsdienst (EVD) - die de 
wereldexpo vanuit Den Haag leidt - als volgt 
geformuleerd:  
 
"Nederland neemt deel aan de wereldtentoonstelling 
2010 in Shanghai om het bestaande beeld van 
Nederland in China te verbreden. Van alle EU-landen is 
Nederland nu al de op één na grootste investeerder in 
China. We willen tonen dat Nederland vooruitstrevend is 
op het gebied van duurzaamheid, milieu en stedelijke 
ontwikkeling, in lijn met het thema van de Expo 'Better 
City, Better Life'. Tegelijkertijd willen we China op een 
positieve manier bij Nederlanders onder de aandacht 
brengen."  
 
Utrecht heeft als historische en snelgroeiende stad en 
regio veel te bieden binnen het wereldexpo thema 'Better 
City Better Life', met een rijke historie, veel cultuur en 
een leefbare omgeving. En ondanks de mondiale 
economische crisis een gezonde economie, waarin 
kennisvalorisatie, innovatie, duurzaamheid en creativiteit 
belangrijk zijn.  
 
Bij de verdeling van de-in-Shanghai-uit-te-dragen 
thema's,  kiest Utrecht daarom voor de thema's 'kennis' 
en 'gaming', waarbij kennis vooral wordt uitgewerkt in 
duurzaamheidsonderwerpen. Dit biedt kansen om 
Utrecht – als deel van Nederland -  (inter)nationaal te 
profileren als kennisregio en -stad.   
 
Minstens zo belangrijk is dat de thema's goed aansluiten 
bij de Chinese belangstelling en markt.  In China groeit 
immers de behoefte aan kennis en nieuwe inzichten 
enorm. Er is vraag naar anders denken en er wordt 
naarstig gezocht naar oplossingen voor duurzaam leven 
en wonen. Ook wat gaming betreft zijn er interessante 
verbanden tussen Utrecht en China. Utrecht heeft de 
toonaangevende creatieve industrie, China heeft de 
markt en uiteraard enorme productiemogelijkheden.  
 
Ook de dagen worden aan de H8 tafel ingepland.  
Utrecht kiest dagen aan het begin van de expoperiode 
(23 t/m 30 mei) dicht bij de Nationale Dag, die de 
Chinese autoriteiten voor Nederland op 18 mei gepland 
hebben. 

 
In de uitwerking wordt samengewerkt met 
geïnteresseerde H8 leden. Zo sluit de Hogeschool van 
Amsterdam aan op de 'Nationale alumnidag' (23 mei) en 
sluiten gamingbedrijven uit Rotterdam, Den Haag en 
Amsterdam aan op de Utrechtse gamingdagen (25 en 26 
mei). Utrechse partijen sluiten aan bij de Life Sciences 
dagen van Zuid Holland.  
 
Prof. A.N. Vermeulen PhD van Immuno Valley geeft 
achteraf aan dat de Life Science week een zeer 
vruchtbare week was waar Immuno Valley en Utrecht 
meervoudig op de kaart gezet zijn, evanals het streven 
naar een Bioregio Nederland. "Binnen de Life 
Science week was een speciaal programma 
samengesteld door leden van  Immuno Valley. Zoals het 
Nederlands Vaccin Instituut en Chinese partner het 
Shanghai Instituut voor Biological Products 
(SIBP). Tijdens het seminar is een contract getekend 
tussen SIBP en het Nederlandse bedrijf van Bioprocess 
systemen Applikon BV voor de upgrading van het totale 
productie apparaat.  Er was ook gelegenheid voor 
interessante matchmaking: de top 3 van de Chinese 
Vaccin-industrie was met CEO's aanwezig." 
  
Het Nederlands Paviljoen "Happy Street' is gebouwd in 
de vorm van een open opwaartse straat in de vorm van 
een acht, het Chinese geluksgetal. Langs de straat staan 
allerlei Nederlandse huisjes – o.a. het Rietveldhuis - die 
als etalage/vitrine fungeren. De straat eindigt in een grote 
zaal, de Kroon, waarin de viplounge zich bevindt. Naast 
de verschillende  programma's  voor speciale 
genodigden in de viplounge, is er ook een open 
toegankelijke publiekspresentatie in de huisjes van 
Happy Street. Utrecht draagt voor deze Holland-promotie 
onderwerpen aan, zoals Rietveld, Nijntje en draaiorgels 
van Museum Van Speelklok tot Pierement. 
 

 
 
Besluitvorming 
Binnen gemeente (2/12/2008 en 2/3/2010) en provincie 
Utrecht vindt positieve besluitvorming plaats over 
deelname aan de wereldexpo , het plan van aanpak en 
de delegatie die naar Shanghai reist. De delegatie vanuit 
gemeente en provincie Utrecht bestaat uit 17 personen 
en wordt geleid door de Commissaris van de Koningin en 
de Burgemeester. Er zijn ook externe delegatieleden van 
de UU, HU, de Kamer van Koophandel Midden-
Nederland en het bedrijf Movares, winnaar van de 
Gouden Impuls van Utrecht. (zie voor de samenstelling 
bijlage 1) 
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De delegatieleiders Wolfsen en Robbertsen 
 
 
 
 
 
 
2. Wat gaat Utrecht doen op de 
wereldexpo? 
 

 
 
 
De projectleiders van Provincie en Gemeente Anna 
Elferink en Hedwig Leijten schrijven een plan van aanpak 
om de themadagen verder vorm te geven. 
 
Uitgangspunten van het plan van aanpak: 
− aansluiting zoeken bij bestaande samenwerking van 

kennisinstellingen en bedrijven uit Nederland en 
China 

− goede aansluiting op Chinese belangstelling en 
zakelijke markt 

− associatie van Utrecht met 'Holland Kennis BV.' in 
China creëren  

− focus leggen op inspirerende voorbeelden en 
projecten van bedrijven en instellingen zelf 

− deelnemers vanuit H8 betrekken bij Utrechtse 
onderwerpen. 

− goede en brede communicatie met partijen 
 

Doelstellingen van het plan van aanpak: 
− het vergroten van naamsbekendheid en reputatie van 

Utrecht 
− bestaande relaties met China verstevigen en een 

nieuwe impuls creëren voor samenwerking, 
uitwisseling en investeringen 

− goede aansluiting creëren op de Chinese 
belangstelling en zakelijke markt 

− tevreden partners 
 
Op deze manier wil Utrecht zich internationaal op de 
kaart zetten als innovatieve topregio op het gebied van 
kennis, gaming en duurzaamheid. Zo wordt een bodem 
gelegd voor nieuwe toekomstige samenwerking en 
business van alle deelnemers. Shanghai moet geen 
eindpunt zijn, maar het begin van meer uitwisseling en 
samenwerking op zakelijk en onderwijs niveau tussen 
Nederland en China 
 
 
3. Uitvoering Plan van Aanpak 
Voor de uitwerking nemen gemeente en provincie twee 
partijen in de hand: NLGD en ITT. De NLGD (Nederlands 
Platform voor de Game industrie) voor de uitwerking van 
de twee gaming dagen.  ITT (International Top Talent) 
voor de uitwerking van de overige kennisdagen. Beide 
partijen komen als beste uit de bus na twee offerterondes 
met drie verschillende partijen. 
 
Het Programma 
Utrecht gaat dus op zoek naar bedrijven en 
(kennis)instellingen uit de regio en randstad die 
inspirerende voorbeelden en producten kunnen tonen op 
het gebied van gaming, kennis en duurzaamheid en die 
relaties in China hebben of dat nastreven. Utrecht biedt 
de deelnemende bedrijven en kennisinstellingen de 
gelegenheid zich te presenteren, hun Chinese relaties uit 
te nodigen en te versterken, nieuwe contacten te leggen 
en kennis uit te wisselen. 
 
Deelnemers zijn o.a.: Universiteit Utrecht, Hogeschool 
Utrecht, Hogeschool van Amsterdam. Hoge school voor 
de kunsten, Nyenrode, Nederlandse en Chinese 
bedrijven en instellingen, zoals TNT, Desso, Turnkey 
Design, SenterNovem, Philips, Jaarbeurs, 
Goodbabygroup, Duurzaamheidslab Almere, Trefoil, 
Nuffic en Netherlands Education Support Office. Het 
Dutch Sustainable Building Platform te Shanghai, 
bestaande uit meerdere  bedrijven actief op het gebied 
van duurzaam bouwen in China. AlumniNetwork China, 
Gaming bedrijven, zoals Ranj Serious games, Spil 
Games, Khaeon, Ex Machina, MMO Life. 
 
Samen met hen stelt Utrecht een programma samen: 
Holland Knowledge Inc. Hieronder een (foto)overzicht. 
(Zie ook het programmaboekje bijlage 2) 
 
 
 
 
SUNDAY 23 MAY 2010 NATIONAL ALUMNI DAY 
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Prof. H.A. Ebbers, Directeur Nyenrode Europe China Institute 
Utrecht,  op de alumnidag. 
 
 
MONDAY 24 MAY 2010 OPENING DAY  
 
 

 
Commissaris van de koningin Robbertsen ontmoet CEO van 
Goodbaby. 
 
 
TUESDAY 25 MAY 2010 GAMING 
 
 

 
Lunch tijdens seminar on concept development, mobile and 
serious games.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
WEDNESDAY 26 MAY 2010 GAMING 

 

 
Discover, meet & match: gaming exhibition. 
 
THURSDAY 27 MAY 2010 CRADLE TO CRADLE & 
SUSTAINABLE PRODUCTS 
 

 
Stef Kranendijk, Directeur Desso, Michael Qu Goodbaby Group 
en Geeske Schoolkate van Turnkey Design op Cradle to Cradle 
dag. 
 
FRIDAY 28 MAY 2010 SUSTAINABLE BUILDING AND 
URBAN PLANNING 
 

 
Gedeputeerde Krol reikt prijs uit aan dagwinnaars van de  Hoge 
school Utrecht met Happy Healthy School. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
SATURDAY 29 MAY 2010 SUSTAINABLE ENERGY 
AND MATERIALS  
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Presentatie van prof. Schropp, UU: Lightweight Flexible Solar 
Cells on foil. 
 
 
SUNDAY 30 MAY CLOSING DAY 
 

 
De winnaars van de Holland Knowledge Inc. award: Goodbaby 
en Turnkey Design uitgereikt door gedeputeerde Van Lunteren 
op de sluitingsdag 
 
The Holland Knowledge Inc Award 
Het meest aansprekende en inspirerende project dat 
tijdens de kennisdagen wordt gepresenteerd krijgt op de 
sluitingsdag 30 mei de 'Holland Knowledge INC' award 
uitgereikt. Het winnende bedrijf is Goodbaby, de Chinese 
baby- en kinderartikelen gigant, die samen met het 
Utrechtse bedrijf Turn Key Design de Cradle tot Cradle 
kinderwagen presenteerde op 27 mei. 
 
De winnaar krijgt een zilveren Domtoren en een geldprijs 
van 7000 euro. Deze wordt gesponsord door 5 bedrijven 
en gemeente en provincie Utrecht voor elk 1.000, - euro. 
Deze 7 partijen vormden ook de jury. Bob van Dijck, 
Hoofd EZ gemeente Utrecht was de voorzitter van de 
jury. De jurerende bedrijven zijn: VNU Exhibition Asia, 
CMS Derks Star Busmann, Movares, Van Diepen van de 
Kroef en Expex BV. 
 

 
Juryleden Dhr. Bijleveld, Van Diepen van der Kroef, Dhr. Huis 
Xpex BV, Dhr. Bos, Provincie Utr., Dhr. Groot CMS, Dhr. van 
Dijck, gemeente Utr., Dhr. Zhang VNU Exhibitions Asia en Dhr. 
Vakar,  Movares. 
 
Aanvullende bedrijfsbezoeken 
Om onze kansen in China maximaal te kunnen benutten, 
richten we ons bij het uitnodigingenbeleid op zoveel 
mogelijk Chinese partijen die in Utrecht zouden willen 
investeren of potentieel hebben om zich in Utrecht te 
vestigen. Vanuit hetzelfde standpunt organiseren we 
aanvullend op het programma van Holland Knowledge 
Inc. enkele bedrijfsbezoeken (8 in totaal) gericht op het 
vergroten van ons netwerk in China en de 
aantrekkingskracht van Utrecht als vestigingsplaats bij 
Chinese bedrijven. Juist in tijden van crisis is dit van 
groot belang. De bedrijfsbezoeken zijn in nauwe 
samenwerking met het kantoor van Netherlands Foreign 
Investment Agency (NFIA) in China georganiseerd. NFIA 
is een onderdeel van Min EZ, die voor het aantrekken 
van buitenlandse investeringen naar Nederland 
verantwoordelijk is.  
 

 
Welkomstbord bij bedrijfsbezoek . 
 
 
Cultureel programma 
Als aanvulling op de Nederland-promotie  in het 
Nederlandse paviljoen op de wereldexpo, is in down-
town Shanghai tijdelijk het Dutch Culture Centre 
opgericht waar van maart t/m augustus Nederlandse 
exposities en voorstellingen te zien zijn. Het Dutch 
Culture centre is officieel onderdeel van de wereldexpo 
en is in opdracht van het Ministerie van OCW tot stand 
gebracht door de Holland China Arts Foundation.  
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C Mon & Kypski 
 
Op zondagavond 23 mei en op dinsdagavond 25 mei is 
in het Dutch Culture Centre een wervelende Utrechtse 
voorstelling te zien getiteld:  'Ode to Utrecht' en 'Utrecht 
at the Opera'. Hiervoor bundelen een aantal bijzonder 
Utrechtse talenten en culturele instellingen hun krachten. 
o.a hiphopband C-Mon & Kypski, de Holland Baroque 
Society, de HKU en concertpianist Rian de Waal.  Het 
programma is een onafhankelijk initiatief van het 
Internationaal Franz Liszt Pianoconcours. Het culturele 
programma is financieel gesteund door de gemeente 
Utrecht. 
 
De directeur van het Franz Liszt Concours geeft achteraf 
aan dat het culturele programma een succes was:  
 
"Omdat het Concours en andere deelnemende partijen veel 
nieuwe contacten gelegd hebben en al bestaande contacten 
geïntensiveerd hebben. Ook zeer nuttig voor toekomstige 
activiteiten en samenwerking. Daarnaast heeft het 
cultuurprogramma de nodige persaandacht gekregen, zowel in 
Shanghai als in Utrecht. Het is   een voorbeeldproject geworden 
voor internationale samenwerking vanuit Utrecht, met elkaar en 
in  het buitenland. Dat is een ervaring die nodig is om ons te 
blijven ontwikkelen als internationale cultuurstad, zeker als wij 
mee willen (blijven) doen met de internationale top. Wij zien ook 
zeker kans voor een vervolg in Utrecht." 
 
PR en Communicatie 
Om maximale return on investment voor zowel de 
deelnemende bedrijven en instellingen, als Utrecht te 
creëren en om de noodzakelijke brede communicatie met 
alle partijen te kunnen verzorgen, werkt Utrecht voor de 
PR en communicatie samen met JansenJager 
communicatietrajecten.  
 

 
 
Uitgangspunt is de over de band-strategie, waarbij de 
boodschap zoveel mogelijk gebracht wordt door de 
partijen die het “doen”, in plaats van het PR-bureau of de 
opdrachtgever. De activiteiten, verhalen en successen 
van de deelnemers aan de WorldExpo worden zo 
zichtbaar mogelijk gemaakt en er worden zoveel mogelijk 

nieuwsmomenten gecreëerd. Zowel de traditionele als de 
nieuwe media worden hiervoor ingezet. 
 
Concreet betekent dit: 
Samen met deelnemende bedrijven en instellingen 
houden we op 16 april een denktank bijeenkomst waar 
met hen de ideeën en mogelijkheden voor exposure 
besproken worden en waar de deelnemers een 
praktische inleiding krijgen op het gebruik van de nieuwe 
sociale media. Deze bijeenkomst wordt door de 
deelnemers met een 8.2 gewaardeerd. 
 
We zetten een  QA op voor de deelnemende partijen 
waarin vragen over het programma en de doelstellingen 
van Utrecht op de wereldexpo beantwoord worden.  
 
De denktank bijeenkomst geldt ook als voorbereiding 
voor de kick–off bijeenkomst, die op 27 april in het 
Museum van Speelkol tot Pierement georganiseerd wordt 
met deelnemende partijen en de pers. Hier geeft een 
aantal deelnemende partijen al een voorproefje van hun 
inspirerende voorbeelden. De delegatieleiders 
Robbertsen en Wolfsen informeren de aanwezigen en de 
pers over de Utrechtse plannen en trappen af.  
 
Er wordt een website opgezet, die fungeert als digitale 
etalage waar alle informatie rond Utrecht op de World 
Expo te vinden is én verspreid wordt. Via een sociaal 
netwerk met o.a. blog, youtube en twitter zijn zoveel 
mogelijk volgers gegenereerd. Op de dagen zelf is 
uitgebreid gefilmd en is een dagelijks Shanghai Journaal 
op de website geplaatst. Zie www.utrechtworldexpo.com 
 

 
Interview op de website met Braungart, grondlegger van 
Cradle to Cradle filosofie en spreker op 27 mei 
 
Ook sturen we op maximale invloed op de verspreiding 
van boodschappen via traditionele media. Door goede 
directe, persoonlijke lijnen te hebben met journalisten en 
goed inhoudelijk materiaal voor artikelen aan te leveren. 
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4. Wat heeft deelname aan de 
wereldexpo opgeleverd? 
Hier bekijken we per doelstelling wat de Utrechtse 
deelname heeft opgeleverd. We gebruiken hierbij de 
resultaten en opmerkingen van een korte evaluatie die 
we na afloop aan de deelnemende partijen hebben 
gestuurd. 

 
De naamsbekendheid en reputatie van Utrecht is 
vergroot 
Utrecht heeft zich gepositioneerd als innovatieve regio, 
die zowel op het gebied van gaming als duurzaamheid 
veel aan China te bieden heeft.  Dit blijkt uit de evaluatie 
en gesprekken met verschillende partijen, alsook 
mediaberichten, websitebezoeken  en aanwezigheid van 
Chinese pers. 
 
Tijdens de twee gaming dagen hebben de 
gamingbedrijven het allerbeste laten zien wat Nederland 
te bieden heeft. Niet voor niks, kozen Ranj games en 
Houthof de Utrechtse dagen op de wereldexpo  om hun 
nieuwe serious game 'The Game' te lanceren.  
 
De Cradle to Cradle dag heeft een verrassend resultaat 
opgeleverd: door de presentatie van een Cradle to 
Cradle prototype kinderwagen van het Utrecht bedrijf 
Turn Key Design, heeft Goodbaby, speelgoed 
marktgigant in China, besloten om de Cradle to Cradle 
methodiek verder te implementeren in hun bedrijf en 
Cradle to Cradle kinderwagens op de markt te brengen. 
Zij hebben Michael Braungart, grondlegger van de Cradle 
to Cradle filosofie en keyspeaker op deze dag voor 
advies en  begeleiding gevraagd. Dick Quint, directeur 
TurnKey Design, stelt dat het programma en de setting 
van het Holland paviljoen op de wereld expo een grote 
rol hebben gespeeld om de CEO van Goodbaby te 
overtuigen van het nut van het Cradle to Cradle concept. 
De presentatie van Prof. Schropp van Utrecht Universiteit 
over Lightweight Flexible Solar Cells is een eye opener 
geweest voor Chinese partijen. Zowel wat betreft de 
innovatie ontwikkelingen op dit gebied in Utrecht en 
Nederland, als de toepassingsmogelijkheden van 
flexibele zonnecellen.  Prof. Schropp laat in de evaluatie 
weten dat er nóg twee zonneceldagen op de World Expo 
in Shanghai volgen op 18 en 19 oktober. "Het benadrukt 
de banden Nederland-China die we op zonnecelgebied 
hebben." 
 
Het project Happy Health School van de Hogeschool 
Utrecht won niet alleen de dagprijs op 28 mei,  maar 
kreeg ook de aanmoedigingsprijs op de slotdag en kreeg 
van de hoofdprijswinnaar Goodbaby het geld (7.000,- 
Euro) overgedragen voor hun vernieuwende project.  
 
Uit reacties vanuit de regiegroep blijkt dat Utrecht zich 
met het Holland Knowledge Inc. programma ook in Den 
Haag en binnen de H8 heel actief en goed geprofileerd 
heeft.  
Ook onze PR aanpak heeft zeker aan de profilering van 
Utrecht meegewerkt:  

− In een artikel in Ons Utrecht zegt creatief directeur 
van Ranj games uit Rotterdam: "Alle bedrijven uit de 
Nederlandse gameindustrie zijn schatplichtig aan 
Utrecht."  

− Er zijn ca 20 verschillende inhoudelijke artikelen over 
de Utrechtse presentatie op de wereldexpo in de 
traditionele media verschenen. Ook de China Times 
en Chinese TV hebben over Utrecht op de 
wereldexpo gerapporteerd.  

 

 
Persaandacht op de openingsdag. Op de foto gedeputeerden 
Krol en van Lunteren van de provincie Utrecht. 
 
- De website heeft het volgens experts goed gedaan, 

2350 (1500 unieke) bezoekers in een paar weken 
voor een nieuwe site is hoog. De filmpjes en 
journaals op de website zijn t/m 16-6 bijna 3000 
keer bekeken. Er zijn 342 volgers op onze twitter, 
daar komen er nog dagelijks een stuk of vijf bij en er 
zijn 162 tweets geplaatst.  

 
Bestaande relaties zijn verdiept en samenwerking en 
uitwisseling hebben een nieuwe impuls gekregen. 
Deelnemende partijen hebben hun bestaande relatie met 
partijen uit China verstevigd en nieuwe contacten gelegd 
die tot uitwisseling en zakelijke opdrachten kunnen 
leiden: 
- De Universiteit Utrecht geeft aan dat de hernieuwde 

en nieuwe contacten die de UU gelegd heeft met 
Chinese Universiteiten zeker zullen leiden tot 
nieuwe uitwisseling van studenten. 

- Tijdens de Alumnidag heeft Universiteit Utrecht 
contacten gelegd met Chinese alumni’s. Deze 
contacten zijn belangrijk want alumni’s die in 
Nederland hebben gestudeerd zijn goede 
ambassadeurs van Nederlandse kennisinstellingen 
in buitenland. 

- De UU heeft een uitwisselings-overeenkomst 
getekend met Nanjing Universiteit, zie foto 
hieronder. 
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- De Hogeschool Utrecht heeft contacten met 

bedrijven gelegd en daardoor hebben ze 20 extra 
stage- en afstudeerplekken in portefeuille. 

- Provincie Utrecht heeft de bestaande 
vriendschappelijke relatie met Guangdong kunnen 
versterken door ontvangst van  hoogwaardige 
overheidsgasten uit Guangdong en bezoek van het 
Guangdong paviljoen met de bestuurlijke delegatie. 

- De relatie met andere regionale overheden in China 
is verstevigd: vertegenwoordigers vanuit provincies 
Zhejiang en Fujian en de gemeente Hangzhou 
waren eregasten. Utrecht is voor hen nu bekend als  
een aantrekkelijke vestigingsplaats in Europa. 
Eregast vanuit Fujian provincie, de heer Wang, heeft 
zijn hulp aangeboden als Utrecht in  Fujian in 
contact met bedrijven wil komen. 

- Nederlandse gaming bedrijven kregen inzicht in de 
mogelijkheden die de Chinese markt biedt. . 
Gaming bedrijven geven aan volop geprofiteerd te 
hebben van de matchmaking tijdens de Utrechtse 
dagen. Hieronder enkele voorbeelden die in de 
evaluatie werden aangegeven: 
− Ranj: Licensing partnership wordt besproken 
− Khaeon: partnership wordt besproken 
− Studentengame Global Game Jam in gesprek 

met Disney 
− Ex Machina: heeft veel nieuwe contacten gelegd 
− NLGD: partnership met Chinese partij, veel 

nieuwe gaming bedrijven kunnen uitnodigen voor 
Netherlands Game Festival in Utrecht. 

 

 
Ontmoetingen tijdens de gamedagen 
 

- Het advocaatkantoor CMS Derks Star Busmann, 
Van Diepen Van der Kroef Advocaten, Expex, 
Goodbaby, Nyenrode universiteit, Goodbaby, 
Desso, partijen van Dutch Sustainable Building 
platform en andere bedrijven hebben gelegenheid 
gekregen om hun bestaande relaties uit te nodigen 
en om hen op VIP niveau te ontvangen. Ze geven 
aan dat hierdoor niet alleen de bestaande relaties 

zijn verdiept, maar ook nieuwe contacten zijn 
gelegd. 

- Twee Nederlandse ingenieursbureaus werden 
geïntroduceerd als potentiële opdrachtnemers voor 
de bouw van een nieuw R&D centrum van 
Goodbaby in China. 

 

 
Matchmaking moment in de VIP lounge. 
 
- Prof. Schropp van de UU heeft sterk 

geïntensiveerde contacten met een Chinees 
zonnecelbedrijf en ook verkennende nieuwe 
contacten met een ander zonnecelbedrijf. Ook de 
opgedane contacten met aanwezige Nederlandse 
organisaties (gemeente, provincie, bedrijfsleven) zijn 
zeer nuttig. 

- De externe delegatieleden van de HU, UU, KvK en 
het bedrijf Movares geven aan de samenwerking 
met Utrechtse partijen en versterking van het 
netwerk enorm te waarderen. 

 
Investeringen hebben een nieuwe impuls gekregen. 
Drie buitenlandse bedrijven, waarvan één bedrijf in 
mobiele technologieën uit Rusland met een jaaromzet 
van 120 miljoen, twee bedrijven in duurzaam vervoer en 
duurzame energie uit China, hebben aangegeven dat ze 
interesse hebben zich in Utrecht te vestigen. 
 
Het grootste gaming bedrijf uit China dat we bezocht 
hebben, heeft ook de intentie uitgesproken om zich 
binnen drie jaar in Utrecht/Nederland te willen vestigen. 
 
Een bedrijf in high end outdoor kleding heeft toegezegd 
om hun showroom in Utrecht te openen en eventueel ook 
in Utrecht te kijken of er een distributie centrum geopend 
kan worden.  
 
Een ander bedrijf, ontwerper en producent van meubels, 
overweegt om haar Europese hoofdkantoor in Utrecht te 
openen. Door het bedrijfsbezoek van de Utrechtse 
delegatie staan we op hun netvlies als het over een 
mogelijke vestigingsplaats in Nederland gaat.  
 
We hebben 3 reeds in Utrecht gevestigde  bedrijven in 
China bezocht: VNU Exhibitions Asia, Goodbaby en CMS 
Derks Star Busmann.  Door de bedrijfsbezoeken van de 
bestuurlijke delegatie is de relatie verstevigd en 
wederzijdse waardering gegroeid. 
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Burgemeester Wolfsen met Dhr. Zhang, van VNU Exhibitions 
Asia.  
 
De partners zijn tevreden 
De evaluatie die onder 29 externe Nederlandse 
deelnemers verspreid werd, is door 21 deelnemers 
beantwoord. Alle respondenten gaven aan dat deelname 
aan de Utrechtse dagen hen wat opgeleverd heeft. Die 
opmerkingen zijn hierboven verwerkt. De respondenten 
gaven de Utrechtse dagen een waardering uitgedrukt in 
een rapportcijfer van 8 (het laagste cijfer was een 6, het 
hoogste een 9+) Over het algemeen, waren deelnemers 
zeer positief. Het meeste is hierboven al opgenomen. 
Aanvullend wordt vaak aangegeven dat er veel inspiratie 
en nieuwe energie is opgedaan en dat de kwaliteit van 
het programma en de organisatie, alsook de rol van 
gemeente en provincie zeer gewaardeerd wordt. 
 
Vanuit gesprekken met de Chinese gasten kregen we de 
indruk dat ze de gelegenheid tot ontmoeting met 
Nederlandse partijen zeer op prijs stelden. Ze vonden het 
zeer lovenswaardig dat de Nederlandse regionale en 
lokale overheden dit voor bedrijven organiseerden.  
 
Er was goede aansluiting op de Chinese 
belangstelling en zakelijke markt 
De Utrechtse VIP dagen sloten goed aan op de Chinese 
belangstelling en zakelijke markt. Buiten hetgeen  
hiervoor bij de andere doelstellingen aangegeven is, was 
dit goed te zien aan de volle zalen met een gelijk aandeel 
Chinese en Nederlandse partijen. 

 
Elke dag waren er 90 tot 100 gasten in de Vip lounge 
aanwezig. De grootte van de zaal in combinatie met het 
verzorgen van lunch en diner, verzorgd door Maison de 
Boer, legde deze grens op. 
 
 

Leerpunten 
 
Naast de vele positieve reacties hebben we ook enkele 
leerpunten meegekregen: 
 
− Het programma was zwaar: lange dagen met veel 

presentaties. Onze gasten kregen weinig tijd om de 
Expo te bezoeken. 

− Bedrijven hadden graag gehad dat er meerdere 
bestuurders uit Utrecht, tijdens expo dagen aanwezig 
zouden zijn.  

− Communicatie van een van de externe 
organiserende partijen was suboptimaal. 

− De organisatie ging over teveel schijven. Teveel 
externe partijen waren bij de organisatie bijbetrokken: 
EVD, Consulaat, Maison de Boer, etc.  

− Het culturele programma had beter gecommuniceerd 
moeten worden 

− De Holland promotie in Happy street had door de 
EVD sterker kunnen worden neergezet. 

− Sommige deelnemers gaven ook kritiek op wat 
andere deelnemers heel positief vonden. 
Bijvoorbeeld de filmpjes van de PR ploeg, teveel/ 
weinig delegatieleden aanwezig, de uitreiking van 
een prijs, de catering. 

 

 
Yingdy Sun speelde op de sluitingsdag 30 mei 
 
Conclusies  
We kunnen concluderen dat de Holland Knowledge Inc. 
voor de deelnemende partijen veel opgeleverd heeft 
binnen de doelstellingen die gesteld waren.  
 
Ook kunnen we concluderen dat de dagen over het 
algemeen zeer goed gewaardeerd zijn. Het gaat dan 
over de faciliterende rol van gemeente en provincie, de 
kwaliteit van het programma en de organisatie.  
 
Heel belangrijk is de constatering dat we als regionale en 
lokale overheid een belangrijke rol kunnen spelen als het 
om het aantrekken van Chinese investeerders gaat en 
het faciliteren van Utrechtse partijen die interesse in 
China hebben. De overheid kan de juiste deuren voor 
hen openen.  
 
Ook kunnen we met trots zeggen dat we als Utrecht iets 
in China te bieden hebben als het om kennis, gaming en 
duurzaamheid gaat. Vooral waar het creativiteit en 
innovatie betreft. Dat geldt zowel voor de bedrijven, als 
kennisinstellingen.  
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Het is goed te constateren dat de samenwerking tussen 
gemeente en provincie Utrecht een goed resultaat heeft 
opgeleverd 
 
Tegenover deze positieve conclusies, staat een aantal 
verbeterpunten: 
 
Het is van belang bij een project met zoveel partijen en 
verschillende nationaliteiten, dat we een volgende keer 
nog beter communiceren zodat iedereen op de hoogte is 
van de inhoud en doelstellingen en waarom er bepaalde 
keuzes gemaakt zijn.  
 
Helaas kwamen de Chinese gebruiken niet altijd overeen 
met de verwachtingen van Nederlandse deelnemers (en 
vice versa) en de opzet van de dag. Bijvoorbeeld de 
gewoonte van Chinese mensen om na het eten (ook 
lunch) meteen te vertrekken. Een goede communicatie 
en toelichting is dan heel belangrijk. 
 
Het is van belang het aantal partijen dat bij de organisatie 
betrokken is zo laag mogelijk te houden, omdat bij veel 
schijven eerder onduidelijkheid ontstaat. Het moet 
gezegd worden dat het ook voor gemeente en provincie 
Utrecht, die samen het opdrachtgeverschap uitvoerden, 
een nieuwe en complexe ervaring was. Er waren zeer 
veel partijen bij de wereldexpo betrokken. Voor een deel 
was dat niet in de handen van Utrecht; de EVD, Maison 
de Boer, Het HBPO, het ministerie van OCW, de Holland 
China Arts Foundation, het Franz Liszt Concours 
speelden allemaal een rol op de expo en werden 
aangestuurd door anderen. Ook daar ontstond soms 
onduidelijkheid. De kritiekpunten die de publiekspresen-
tatie in Happy Street en de samenwerking binnen de 
Randstad betreffen, hebben meer met deze partijen te 
maken dan met Utrecht. Bij een volgende regiegroep 
vergadering zal Utrecht deze bespreken. 
 

 
 
 
Ook aan de Utrechtse zijde is er met drie partijen 
gewerkt: ITT, NLGD en Jansenjager. Sommigen zullen 
zeggen dat dat met minder kan, maar we zijn er van 
overtuigd dat we zonder hen niet de kwaliteit hadden 
kunnen neerzetten in Shanghai die we nu bereikt 
hebben. 
 

Dankzij de intensieve PR aanpak, konden we tegenover 
de negatieve pers over de kosten van reis- en verblijf 
zoals die in juni ontstond, heel veel inhoudelijk positieve 
persberichten plaatsen.  
 
5. Vervolgacties en aanbevelingen voor de toekomst 
Zoals bij de doelstellingen vermeld: de deelname aan de 
werereldexpo moet geen eenmalige actie of een eindpunt 
zijn.  
 
Het netwerk dat gemeente en provincie met dit project 
hebben opgebouwd en de goodwill die daardoor bij 
deelnemende bedrijven en instellingen in Nederland en 
China is ontstaan, zullen we zoveel mogelijk koesteren. 
We weten elkaar te bereiken en zullen vervolgacties en 
ontwikkelingen bij partijen blijven volgen. 
 
In het najaar organiseren we om te beginnen een 
terugkomdag om te horen wat vervolgacties van 
verschillende deelnemers zijn en om  indrukken en 
ervaring uit te wisselen en eventuele acties voor de 
toekomst te bespreken.  
 
Er is al overleg tussen gemeente (afd. EZ) en provincie 
(Invest Utrecht) om met andere partners een plan op te 
stellen voor internationale promotie en acquisitie.  
 
De zusterrelatie van de provincie met Guangdong en de 
nieuw opgebouwde en toekomstige relaties in China 
gaan we nog intensiever gebruiken. 
Regionale en lokale overheden kunnen Chinese 
investeringen in Utrecht stimuleren en deuren openen 
voor Chinees-Utrechtse samenwerking en zaken.  
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Uitzicht in de avond op het expoterrein vanaf het balkon van het Nederlandse paviljoen Happy Street. 


